
 

 

Referat af kredsrådsmøde i Kolding den 21. maj 2019 

 

Til stede: 

Borgmester Jørn Pedersen, socialdirektør Lars Rasmussen, kommunaldirektør Thomas Boe, 

politidirektør Jørgen Abrahamsen, chefpolitiinspektør Klaus Munk Nielsen, chefanklager Michael 

Møller og sekretariatschef Mette Venge Olesen.  

 

Ad 1:velkomst  

Jørgen Abrahamsen bød velkommen. 

 

Ad 2: Den aktuelle situation i Sydøstjyllands Politi og i Dansk Politi  

Jørgen Abrahamsen orienterede om situationen i Sydøstjyllands Politi lige nu og oplyste bl.a., at den 

nuværende flerårsaftale udløber ved udgangen af året og Justitsministeriet og Finansministeriet er i 

gang med forberedelserne til forhandlinger om en ny aftale. I den sammenhæng gennemføres her i 

foråret en konsulentundersøgelse af politiet med fokus bl.a. på håndtering af sager vedr. økonomisk 

og IT-relateret kriminalitet, på beredskabet og på en række administrative funktioner. Det er i sagens 

natur uvist, hvilket fokus en ny flerårsaftale for politiet mere præcist vil have. 

 

Jørgen Abrahamsen oplyste, at der er et generelt fald i den anmeldte kriminalitet i år, dog stiger den 

personfarlige kriminalitet og Sydøstjyllands Politi er den kreds – med undtagelse af Københavns 

Politi – der i 2018 havde det største antal anmeldelser om vold og voldtægt. 

 

Han omtalte en analyse af volden, der er gennemført for nylig, hvor det bl.a. viser sig, at ca. 50 % af 

tilfældene er ”relationsvold” (tilfælde, hvor gerningsmand og forurettet har f.eks. en familie – eller 

arbejdsmæssig relation), ca. 20 % foregår i nattelivet og de resterende 30 % er ”øvrige” tilfælde. Der 

er tilsyneladende en større stigning i antallet af voldtilfælde i den nordlige del af politikredsen end i 

den sydlige del. 

 

 

Jørgen Abrahamsen orienterede om den store sagsbeholdning, der er i politikredsen. 

Sagsophobningen er særlig stor i Anklagemyndigheden og det skyldes bl.a., at der har været en 

periode med knappe ressourcer, hvor det har været svært at rekruttere medarbejdere samtidig med, at 

sagsproduktionen i politistyrken har været stor. I takt med, at Anklagemyndigheden får ekspederet de 



 

 

mange sager, vil problemet flytte til domstolene og derefter til kriminalforsorgen. Den samlede 

straffesagskæde er også et fokus i konsulentanalysen, der foregår lige nu. 

 

Det er nødvendigt at prioritere sagerne og personfarlig kriminalitet skal have (og har) højeste prioritet. 

 

I relation til indbrudskriminalitet er der lige nu et meget lavt antal anmeldelser, og det er lykkedes at 

anholde og varetægtsfængsle meget aktive indbrudstyve både i Sydøstjylland og på Fyn. 

 

Jørgen Abrahamsen orienterede endelig om indsatsen på trafikområdet, hvor særligt 

tungvognsindsatsen er i fokus lige nu. Politiet har fået tilført midler i år til en styrket indsats, bl.a. til 

”rampekontroller” og på cabotageområdet. 

 

Afvikling af køreprøver overgår fra 1. januar 2020 til Færdselsstyrelsen som en ressortoverdragelse.    

 

Ad 3:Nyt fra kommunen ved borgmesteren.  

Jørn Petersen kvitterede for orienteringen og gav udtryk for, at der med fordel kan forenkle nogle 

administrative processer i forbindelse med diverse ansøgninger om tilladelser m.m. 

 

Ad punkt 4: Brug af det offentligerum i sommerperioden. 

Klaus Munk Nielsen opfordrede til at indsatsen hen over sommeren bør være en fælles indsats mellem 

kommune og politiet, idet politiet ikke alene kan løfte opgaven.  

 

Jørn Pedersen tilkendegav, at udfordringerne også er de tekniske muligheder i forhold til højtalere 

m.m., som bruges ved badebroen i Strandhuse af de unge.  

 

Der var enig om at forældre også har en vigtig rolle i forhold til de unge og at dialogen og 

kommunikationen med de relevante aktører i kommunerne herom skal være rettidig.  

 

 

 

 

Ad punkt 5: KRISØV 19. 



 

 

Klaus Munk Nielsen orienterede om den kommende øvelse og hvilke forventninger, der er til 

kommunen i relation til øvelsen, herunder i relation til sikkerhedsgodkendelser og planer. 

Kommunaldirektøren oplyste, at kommunen er i gang med forberedelserne. 

 

 

Ad punkt 6: Orientering om status på:  

a) Al Capone indsatsen (Bandepakke III, initiativ 30) 

b) Co Creation 

c) Arbejdet med de psykisk syge 

d) UKN 

 

Klaus Munk Nielsen orienterede om initiativet i Bandepakke III og om det arbejde, der er 

gennemført sammen med kommunerne i politikredsen. Der har været afholdt møder sammen med 

SKAT i alle kommuner og der er gennemgået en række konkrete personer. Resultaterne har været 

meget begrænset. 

 

Klaus Munk Nielsen orienterede om Co Creation samarbejdet, der blev iværksat på baggrund af et 

par konkrete sager. Samarbejdet  har været svært at få i gang og der har kun været ganske få 

henvendelser fra hjemmeplejens personale til politiet. Der har netop været en drøftelse af forløbet 

indtil nu – og det er besluttet at lade projektet fortsætte. Emnet sættes på dagsordenen til det fælles 

Kredsrådsmøde i efteråret med henblik på drøftelse af, om projektet skal fortsætte og i givet fald i 

hvilken form. 

 

Klaus Munk Nielsen gav en status på arbejdet med psykisk syge i politikredsen, herunder at politiet 

fortsat anvender mange ressourcer på opgaverne – i gennemsnit 2 patruljer i døgnet. Horsens 

kommune ligger sammen med Vejle kommune med det højeste antal tvangsindlæggelser. 

Borgmesteren tilkendegav, at kommunen genkender udfordringerne og ligeledes har stor fokus på 

området. Emnet er rejst i Kommunernes Landsforening og opfattelsen er bl.a., at regionerne ikke 

lever op til deres ansvar.  

 

Emnet indgår også i drøftelserne om forberedelse af en ny flerårsaftale for politiet. 

 



 

 

Michael Møller Hansen orienterede om arbejdet med UKN, herunder at samarbejdet med 

kommunerne fungerer fint. Han understregede, at det er vigtigt med fokus på fristerne – det er især 

på dette punkt, at alle parter er presset. 

 

 

Ad punkt 7: Almindelig kriminalitets statisik.  

Jørgen Abrahamsen gennemgik den udleverede kriminalitets statistik, herunder at antallet af 

straffelovens anmeldelser er faldende i Kolding. Der var en særlig drøftelse af antallet af 

voldsanmeldelser, herunder den dialog, som der har været omkring anmeldelsespraksis i 

kommunerne og om at volden primært foregår andre steder end i nattelivet.  

 

Der var en dialog omkring udviklingen i ungdomskriminalitet, herunder særligt i forhold til de 15-17 

årige. Der aftalt, at Sydøstjyllands Politi følger op på årsagen hertil og underretter kommunen ved 

borgmesteren efterfølgende.  

 

Jørgen Abrahamsen orienterede tillige om status på responstiderne i kredsen og i Kolding konkret. 

 

Ad 8: Eventuelt  

Klaus Munk Nielsen gav en kort status på politiets indsats i forbindelse de to kommende valg, som 

er afpasset til det aktuelle trusselsniveau. Han orienterede endvidere om, at politiet konkret vil være 

til stede på en anden måde end tidligere til forskellige valgarrangementer. Jørgen Abrahamsen 

tilkendegav, at der er behov for et tæt samarbejde mellem myndighederne i forbindelse indsatsen.  

 

 

Med venlig hilsen 

Mette Venge Olesen 

Sekretariatschef 
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